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Boží muka ve Starovičkách -  autor Antonie Nečasová 
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Úvodník 
 
Vážení spoluobčané, 
 
     s blížícím se koncem prázdnin si děti i studenti užívají poslední dny 
volného času a pomalu se chystají na svou novou etapu, tentokráte 
naplněnou povinnostmi - nový školní rok. Zcela odlišná situace však panuje 
na straně zřizovatele školy, tedy v oblasti přípravy zázemí pro školní výuku 
a předškolní přípravu. Většina z Vás ví, že počátkem prázdnin byla 
zahájena poměrně náročná II. etapa rekonstrukce školní budovy. Tomuto 
kroku předcházela v loňském roce snaha o navýšení kapacity mateřské 
školy novou přístavbou budovy z kontejnerového systému, která se však 
ukázala jako cenově nedostupná - zároveň by část nevyužitých prostor 
stávající školní budovy zůstala i nadále v dezolátním stavu. Po prověření 
několika dalších řešení byla zvolena varianta maximálně využitého prostoru 
stávající budovy se zlepšenou požární bezpečností, která zároveň zvýší 
kapacitu mateřské školy, umožní moderní školní výuku a poskytne možnost 
zlepšení manuální dovedností dětí v učebně zaměřené na ruční práce. 
Současně bylo nutné v souvislosti s požadavky a doporučeními kontrol 
Krajské hygienické stanice provést celkovou modernizaci kuchyně. Finanční 
náročnost projektu je poměrně velká, tak jsme všichni uvítali, že se 
v loňském roce se podařilo získat dotaci z fondů EU pro uvedené záměry.  
xxxDoba pro veškeré provedení stavebních prací včetně dodávky a 
instalace vybavení byla limitována obdobím letních prázdnin, proto byla ve 
spolupráci s vedením ZŠ ukončena školní výuka a provoz mateřské školy    
v budově již 20. června tak, aby mohly začít stavební práce co nejdříve. 
Časový tlak na nejrychlejší možné ukončení akce byl navíc umocněn 
skutečností, že ještě před zahájením školního roku musí být schválena na 
odboru školství Krajského úřadu JmK nově vzniklá kapacita mateřské školy, 
což je spolu s předložením příslušné dokumentace možné až po kolaudaci 
stavby. Vzhledem k této skutečnosti byl stanoven termín kolaudace již na 
12. srpna, i když pro stavební firmu byla tato lhůta výrazně kratší, než 
termín stanovený ve smlouvě o dílo.  
     Pokud rekonstrukce budovy dopadne podle očekávání, budeme tedy mít 
pro nadcházející školní rok v naší obci k dispozici školní budovu s dvěma 
třídami mateřské školy s celkovou kapacitou 40 dětí, se školní výukou 
v učebnách s odpovídajícím vybavením, s pracovnou pro ruční práce a 
zájmové kroužky, s novým dětským hřištěm pro mateřskou školu a se školní 
kuchyní vybavenou novým moderním zařízením a vybavením.  
     V době uzávěrky zpravodaje vrcholily dokončovací a přípravné práce 
potřebné pro kolaudaci akce a stávající postup prací nasvědčoval tomu, že 
se vše zvládne tak, aby nový školní rok mohl být i u nás zahájen bez 
odkladu v běžném termínu, tedy 1. září.  
                    
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxVladimír Drbola, starosta obce 
 
Dotace 
     Obec Starovičky obdržela dotaci z fondu Operačního programu životní 
prostředí na investiční projekt „Starovičky – realizace energetických úspor 
kulturního domu“ ve výši 4 800 tis. Kč, obdržená dotace 2 010 846 Kč činí 
42 % uznatelných nákladů. Projekt řeší celkové zateplení pohostinství          
i kulturního domu včetně střešního pláště, kde bude provedena nová 
střecha s izolací plastovou folií. Stávající plechová střecha je nyní ve 
špatném stavu – i po několika lokálních opravách a nátěrech voda při 
větších deštích neustále prosakuje a její rekonstrukce by byla dříve či 
později nezbytná. Pro vlastní realizaci předpokládáme, že se výběrovým 
řízením podaří snížit celkové finanční prostředky projektu tak, aby vlastní 
zdroje obce byly akceptovatelné.  
 
Upozornění 
     OÚ opět upozorňuje občany na dodržování vyhlášky obce ohledně 
volného pohybu psů v obci. Současně důrazně žádáme jejich majitele         
o okamžitou likvidaci výkalů způsobených jejich psy na procházkách. 
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     Nedodržování tohoto, dnes již téměř 
samozřejmého, pravidla výrazně vypovídá                   
o zodpovědnosti a ohleduplnosti majitele psa vůči 
ostatním spoluobčanům.  Toto upozornění bylo 
v minulosti nesčetněkrát připomínáno, přesto se 
situace o mnoho nezlepšila. Z tohoto důvodu bude 
každé zjištěné porušení uvedené vyhlášky především 
u velkých plemen psů řešeno přestupkovou komisí 
s uložením sankcí.  
     OÚ zároveň žádá občany o nahlášení podobných 
případů v kanceláři OÚ k projednání. Děkuji všem za 
vstřícnost v této věci.  
 
Upozornění 
     OÚ s nadcházející sezónou výroby domácích 
destilátů žádá občany, aby zbytky ovoce nevylévali do 
kanalizace, ale likvidovali je jiným vhodným způsobem. 
Tento odpad i v malé míře vede k celkovému kolapsu 
technologie místní čistírny odpadních vod, kdy 
k obnovení její činnosti jsou zapotřebí nemalé finanční 
prostředky - zároveň je čištění odpadních vod 
poměrně dlouhou dobu téměř nefunkční, což vede 
v případě kontroly k dalším uloženým sankcím v řádu 
desítek tisíc korun. V případě prokázání uvedené 
činnosti hrozí původci odpadu dle Zákona o 
vodovodech a kanalizacích pokuta v řádu desítek tisíc 
korun. 
     Stejná situace platí i pro období měsíce října, kdy 
jsou zpracovávány hrozny a zbytky vylisovaných 
produktů, případně vinných kvasnic, které mají pro 
provoz ČOV stejné devastující účinky. 
 
Mostek Zace 
     Počátkem měsíce července byla dokončena 
výstavba mostku účelové komunikace od silnice 
směrem na Šakvice do lokality Zace přes Starovičský 
potok.  
     Stavba je provedena z obdélníkových betonových 
propustí o rozměrech 1,5 x 1m, které umožňují průjezd 
těžké zemědělské techniky do celkové šířky 430 cm. 
Konstrukce mostku zároveň umožňuje zvýšení průtoku 
dešťové vody pod mostkem na dvojnásobek původní 
hodnoty. Tato skutečnost je důležitá hlavně při silných 
deštích, kdy není průtok vody na trase stavbou 
omezován a mostek zároveň není extrémně 

zatěžován. Do konce letošního roku bude stavba 
doplněna pozinkovaným zábradlím. Práce provedla 
firma Stavoč s.r.o. Horní Bojanovice. 

Oprava místní komunikace 
     V měsíci červenci byla provedena oprava kostkové 
komunikace v ulici Sklepy v místech, kde byly úseky 
nerovné a propadené. Práce na ploše cca 25 m

2
 

provedli pracovníci obce. 
 
Doplněk dětského hřiště 
     V měsíci červenci pracovníci obce nově osadili na 
dětské hřiště ve sportovním areálu akátový kmen 
stromu, který byl v minulosti nedaleko odsud pokácen. 
Kmen byl obroušen a natřen barvou tak, aby mohl 
sloužit jako nový herní prvek – balanční lávka nebo 
lavička. 
 
Úprava veřejného prostranství 
     V měsíci červenci byla provedena úprava terénu 
v lokalitě u Luže v místě uložení nového vodovodního 
řadu. Původní dešťový svodný příkop, který již přestal 
plnit svou funkci, byl zasypán a okolní terén urovnán 
tak, aby plocha, která bude na podzim oseta travním 
semenem, byla snadno udržovatelná. Práce provedli 
pracovníci obce. 
 

Usnesení č. 27/2014 

ze zasedání Zastupitelstva obce Starovičky, 
konaného dne 3. 7. 2014 

v 19.00 hod. v zasedací místnosti OÚ Starovičky 
 
1. ZO schvaluje ověřovatele zápisu, program jednání, 

zápis a usnesení z minulého zasedání. 
2. 1. ZO schvaluje navýšení kapacity v mateřské 

škole subjektu Základní škola a Mateřská škola 
Starovičky, okres Břeclav z 25 stávajících dětí na 
40 dětí.  

      2. ZO pověřuje ředitelku subjektu, jehož činnost 
vykonává Mateřská škola Starovičky, okres 
Břeclav, Mgr. Danu Walterovou k podání výše 
uvedené žádosti Krajskému úřadu Jihomoravského 
kraje v Brně, odbor školství. 

3. ZO schvaluje znění Smlouvy o dílo s firmou 
Atregia s.r.o., IČO 02017342 na akci „Rozšíření 
sběrného dvora Starovičky“ a pověřuje starostu 
podpisem této smlouvy.   

4. a) ZO schvaluje prodej pozemku p. č. 770 v k.ú. 
Starovičky o výměře 6 m

2
 firmě E. ON Distribuce, 

a.s., IČO 28085400 za cenu 300 Kč za 1 m
2
, tj. 

celkem 1800 Kč a pověřuje starostu podpisem 
kupní smlouvy. 

     b) ZO schvaluje uzavření smlouvy o zemědělském 
pachtu s firmou Hands s.r.o., IČO 02412331 se 
sídlem Starovičky 59 na pozemek p.č. 1045/19, 
orná půda o výměře 2915 m

2
 na dobu určitou do 

30.9.2034 s tím, že pachtovné je pouze za údržbu 
uvedeného pozemku a pověřuje starostu podpisem 
smlouvy. 

5.  ZO schvaluje, že Zastupitelstvo obce Starovičky 
bude ve volebním období 2014 –   2018 i nadále 9ti 
členné. 

6. ZO schvaluje přijetí dotace v rámci Operačního 
programu Životní prostředí, Prioritní osa 5 – 
Zlepšování stavu přírody a krajiny, oblast podpory 
6.3 – Obnova krajinných struktur, název projektu 
CZ.1.02/6.3.00/11.12177 Výsadba krajinných prvků 
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v k.ú. Starovičky.   ZO schvaluje  znění Smlouvy  
č. 11098856  o poskytnutí podpory ze SFŽP ČR na 
akci „Výsadba krajinných prvků v k.ú. Starovičky“ a 
pověřuje starostu podpisem této smlouvy.  

7. ZO schvaluje poskytnutí dotace z rozpočtu obce ve 
výši 29 000 Kč pro TJ Starovičky na regeneraci 
trávníku, schvaluje Smlouvu o poskytnutí dotace 
z rozpočtu obce Starovičky a pověřuje starostu 
podpisem této smlouvy. 

8. ZO schvaluje Rozpočtové opatření č. 3/2014 s tím, 
že příjmy obce jsou sníženy o 10 tis. Kč, výdaje 
obce jsou rovněž sníženy o 10 tis. Kč.  

9.  a) ZO schvaluje k datu 1.7.2014 nové složení 
Požární jednotky obce Starovičky, ZO schvaluje 
uzavření Dohody o členství s panem Adamem 
Janouškem. 

       b) ZO bere na vědomí žádost o pronájem 
obecního bytu. 

       c) ZO bere na vědomí informaci o získání dotace   
na zateplení budovy KD a o vývoji průběhu 
splátkového kalendáře. 

 
    Ve Starovičkách  7. 7. 2014 
 
        Pavel Šafařík                                 Vladimír Drbola                                                                              
        místostarosta                                 starosta 

 

Volby do zastupitelstev obcí 2014 

                 Ve dnech 10. a 11. října 2014 proběhnou 
volby do zastupitelstev obcí 2014. Volební 
místnost bude otevřena v pátek od 14:00 
hod. do 22:00 hod. a v sobotu od 8:00 hod. 
do 14:00 hod. Volební lístky vám budou 
doručeny do 7. října 2014. 

 

Usnesení č. 28/2014 

z mimořádného zasedání Zastupitelstva  
obce Starovičky, 

 konaného dne 11. 7. 2014 
v 16.00 hod. v zasedací místnosti OÚ Starovičky 

 
1. ZO schvaluje ověřovatele zápisu, program jednání, 

zápis a usnesení z minulého zasedání. 
2. ZO schvaluje výsledek výběrového řízení na 

dodavatele vybavení pro ZŠ a MŠ Starovičky.  ZO 
schvaluje návrh smlouvy o dílo na dodání 
vybavení pro ZŠ a MŠ Starovičky s firmou DISTR 
služba škole, Mikulov, IČO: 49960822 a pověřuje 
starostu podpisem této smlouvy. 

3. ZO schvaluje uzavření předložené nájemní 
smlouvy s panem Oldřichem Lesnerem, bytem 
Starovičky 16 na část pozemku p.č. 575 v k.ú. 
Starovičky o výměře 50 m

2
 na dobu určitou  do    

31. 12. 2014 za 1 000 Kč. 
 
     Ve Starovičkách  14. 7. 2014 
     
      Pavel Šafařík                            Vladimír Drbola                                                          
      místostarosta                            starosta                                                   

Představujeme novou poštovní doručovatelku 

     Jmenuji se Martina 
Tomešková, jako poštovní 
doručovatelka pracuji v obci 
Starovičky od 1. 8. 2014.   
xxxxxProsím tímto všechny 
občany o shovívavost při 
případných počátečních 
problémech s doručováním.     
xxxxxxxxxxxxxxxxxxDěkuji. 

Telefonní číslo na poštovní středisko:  519 414 015   

Otevírací doba Poštovního střediska ve Starovičkách: 
PONDĚLÍ       09:00 – 10:00, 14:30 – 15:15 
ÚTERÝ          09:00 – 10:00, 14:30 – 15:15 
STŘEDA        09:00 – 10:00, 15:00 – 16:45  
ČTVRTEK      09:00 – 10:00, 14:30 – 15:15 
PÁTEK           09:00 – 10:00 
 

 

Odpadové hospodářství 

Svoz odpadu                          Svoz bioodpadu 

Září 
středa  3.  9. 2014                      čtvrtek   4. 9. 2014 
středa 17. 9. 2014                      čtvrtek 18. 9. 2014 
 
Říjen 
středa   1. 10. 2014                      čtvrtek   2. 10. 2014 
středa 15. 10. 2014                      čtvrtek 16. 10. 2014 
čtvrtek 30. 10. 2014                      pátek  31. 10. 2014 

 
 
Z naší školičky  

 
Výlet do ZOO Hodonín 
     Dne 18. 6. jsme s dětmi vyrazili směrem na 
Hodonín, kde jsme navštívili místní ZOO. Po sladké 
svačince jsme se mohli vydat na prohlídku zahrady. 
Zvláštností pro nás byli bílí lvi, kteří jsou zde jediní      
v Evropě. Největší úspěch u dětí sklidili barevní 
papoušci a rybičky, opice a klokani. Viděli jsme 
mláďata opičky, zebry, klokana i kozy. Některé 
fotografie zvířátek s nadšením pořídily samy děti. Po 
prohlídce ZOO si někteří zakoupili suvenýry na 
památku. Bezpečně nás tam i zpět vezl pan Tihlář, 
kterému jsme zpáteční cestu zpestřili písničkou. 
Počasí i výlet se vydařil.                                        (PN)  
 
 Loučení se školním rokem 
     Ani jsme se nenadáli a už je tady konec školního 
roku. Dne 19. 6. jsme se s ním rozloučili 
vystoupením na KD. Ti mladší rodičům a 
prarodičům zahráli pohádku O Koblížkovi a ti starší 
pohádku Hříbek. Kromě divadelních dovedností děti 
předvedly i dovednosti pěvecké. Na závěr byli 
předškoláci pasováni na prvňáčky a dostali malé 
dárečky pro vzpomínku na MŠ a všechny děti dostaly 
vysvědčení ze školky. Tanečním vystoupením jsme 
uzavřeli rozlučkové odpoledne. V září se těšíme na 
shledanou.                                                          (PN)  

http://noviny.vsetko.com/motorkar-preletel-az-do-dvora-neprezil-49731
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  Během letních prázdnin probíhala rekonstrukce 
školky. Mateřská škola se rozšíří o jednu třídu, čímž se 
navýší kapacita školky z 24 na 36 dětí. Bylo 
vybudováno pěkné veliké školní hřiště s novými 
zajímavými prvky. Děti tak  zažijí  po 
prázdninách zajímavé změny.                     kolektiv MŠ 
 
Nový školní rok začíná 
     A je to opět tady! Ani jsme se nenadáli a bude 
konec prázdnin. Do začátku nového školního roku 
zbývá už jen pár dní. Stejně jako loni. Pro šest dětí to 
bude znamenat velkou změnu, stanou se 
právoplatnými školáky se všemi radostmi i starostmi, 
které neodmyslitelně ke škole patří.  
      V letošním školním roce bude naši školu 
navštěvovat 32 žáků v pěti ročnících, což je oproti 
minulému školnímu roku opět mírný nárůst a nás to 
samozřejmě velmi těší. 
     Žáci budou rozděleni stejně jako loni do dvou tříd. 
V I. třídě se spojí 1. a 2. ročník a jejich třídní učitelkou 
bude paní Hana Meredová. Ve II. třídě se bude 
vyučovat 3. – 5. ročník /tř. učitelka Mgr. Dana 
Walterová/. Opět bude zahájena činnost školní 
družiny, pod vedením vychovatelky paní Ivany 
Bajkové, která bude na částečný úvazek vyučovat i 
některé předměty.  
     Žákům budou samozřejmě nabídnuty i mimoškolní 
aktivity, a to hlavně formou kroužků. V mezích 
možností našeho ped. sboru počítáme s kroužky – 
keramický, výtvarný, počítačový, novinářský.  Výuku 
anglického jazyka bychom chtěli pojmout komplexně, 
k čemuž by měl přispět kroužek AJ. S mladšími žáky 
by probíhala výuka formou hry a se staršími žáky by 
kroužek vhodně doplňoval povinnou výuku cizího 
jazyka.  
     V 1. – 5. ročníku bude výuka probíhat v rámci 
současné platné školní legislativy podle tzv. školního 
rámcového programu s názvem „Naše škola“, ve 
kterém se odráží specifika jednak malotřídní školy, 
jednak možnosti a vlivy našeho regionu.  
     Letos bylo zrekonstruováno přízemí budovy. Touto 
rekonstrukcí vznikla nová třída MŠ s kapacitou 16 dětí, 
celková kapacita školy tudíž je 40 dětí a tato kapacita 
je pro nastávající školní rok plně využita. 
     Personální obsazení se nám letos mění právě 
proto, že vznikla třída MŠ, bude na toto místo přijata 
nová paní učitelka, výběrové řízení zatím probíhá.  
     Vedoucí učitelkou MŠ zůstává paní Petra Novotná. 
Ostatní personální obsazení se nemění. O úklid se 
bude starat paní Mirka Jušková (ZŠ) a paní Jarmila 
Mazůrková (MŠ). O naše žaludky bude pečovat 
kuchařka paní Jindřiška Šmerdová. 
     Takže co říct závěrem? – Popřejme si my dospělí, 
zaměstnanci i rodiče a přátelé školy, vzájemnou 
toleranci, respekt, důvěru a pohodu. Dětem pak hodně 
úspěchů a samé šťastné, radostné a pohodové chvíle. 
                                                                              (Wal)       
 
Školní rok 2014/2015 začíná v pondělí 1. 9. 2014. 
 
Provoz MŠ – 6:30 – 15:30 hod. 
ZŠ - šk. rok bude zahájen v 8:00 hod. 
 
     Žáci 1. ročníku vezmou s sebou pouze školní 
aktovku, žáci vyšších ročníků přijdou pouze               

na zahájení, které bude trvat do 9.00 hod. Výuka dle 
rozvrhu začne od úterý 2. 9. 2014. 
 
Organizace školního roku 2014/2015 
     Období školního vyučování ve školním roce 
2014/2015 začne ve všech základních školách, 
středních školách, základních uměleckých školách a 
konzervatořích v pondělí 1. září 2014. Vyučování 
bude v prvním pololetí ukončeno ve čtvrtek 29. ledna 
2015. Období školního vyučování ve druhém pololetí 
bude ukončeno v úterý  30. června 2015.  
Podzimní prázdniny připadnou na pondělí 27. října a 
středu 29. října 2014.  
Vánoční prázdniny budou zahájeny v pondělí 
22. prosince 2014 a skončí v pátek 2. ledna 2015. 
Vyučování začne v pondělí 5. ledna 2015.  
Jednodenní pololetní prázdniny připadnou na pátek 
30. ledna 2015.  
 
Jarní prázdniny v délce jednoho týdne jsou podle 
sídla školy stanoveny takto:  
 

   Termín   Okresy, obvody hl. města Prahy  

2. 2. -     
8. 2. 2015  

Česká Lípa, Jablonec nad Nisou, Liberec, 
Semily, Havlíčkův Brod, Jihlava, Pelhřimov, 
Třebíč, Žďár nad Sázavou, Kladno, Kolín, 
Kutná Hora, Písek, Náchod, Bruntál  

9. 2. -   
15. 2. 
2015  

Mladá Boleslav, Příbram, Tábor, 
Prachatice, Strakonice, Ústí nad Labem, 
Chomutov, Most, Jičín, Rychnov nad 
Kněžnou, Olomouc, Šumperk, Opava, 
Jeseník  

16. 2. - 
22. 2. 
2015  

Benešov, Beroun, Rokycany, České 
Budějovice, Český Krumlov, Klatovy, 
Trutnov, Pardubice, Chrudim, Svitavy, Ústí 
nad Orlicí, Ostrava-město  

23. 2. - 
  1. 3. 
2015  

Praha 1 až 5, Blansko, Brno-město, Brno-
venkov, Břeclav, Hodonín, Vyškov, Znojmo, 
Domažlice, Tachov, Louny, Prostějov, 
Karviná  

2. 3. -     
8. 3. 2015  

Praha 6 až 10, Cheb, Karlovy Vary, 
Sokolov, Nymburk, Jindřichův Hradec, 
Litoměřice, Děčín, Přerov, Frýdek-Místek  

9. 3. -   
15. 3. 
2015  

Kroměříž, Uherské Hradiště, Vsetín, Zlín, 
Praha-východ, Praha-západ, Mělník, 
Rakovník, Plzeň-město, Plzeň-sever, Plzeň-
jih, Hradec Králové, Teplice, Nový Jičín  

     Velikonoční prázdniny připadnou na čtvrtek       
2. dubna a pátek 3. dubna 2015.xxxxxxxxxxxxxxxx 
          Hlavní prázdniny budou trvat od středy          
1. července 2015 do pondělí 31. srpna 2015. 
Období školního vyučování ve školním roce 2015/2016 
začne v úterý 1. září 2015.                                   (Wal)  

Festival dechovek 

     Poslední červnovou neděli hostilo částečně 
zrekonstruované prostranství u kulturního domu 
Festival dechovek – Dechovka pod Pálavou.  Akci 
uspořádala DH Palavanka ve spolupráci s obcí 
Starovičky. Představilo se zde celkem 6 různých kapel 
– Mládežnická dechovka z Velkých Bílovic,  
Čvančaranka ze slovenských Duboviec, Túfaranka    
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ze Šakvic, Šohajka z Dolních Bojanovic, Palavanka   
ze Staroviček a Stříbrňanka ze Stříbrnic. Slovem 
provázel Karel Heger. Přijely spousty milovníků 
dechovek z různých částí naší republiky. Zájem byl 
neskutečný, museli jsme stále přidávat nové židle. 
Celkem přišlo kolem 450 lidí. Na tuto akci byli pozváni i 
občané slovenských Duboviec, které již dobře známe 
díky vzájemnému projektu – „Cez minulosť spojme 
ľudí do budúcnosti“. Přijel jich, jako obvykle, plný 
autobus.    Za ten rok vzájemného navštěvování 
prakticky přijeli za svými přáteli. Během vystoupení 
Túfaranky se dramaticky zatáhla obloha a následná 
bouře výrazně „oživila“ odpolední program. Sice jsme 
byli nuceni dočasně přesunout rozjetou akci do 
kulturního domu, ale díky tomu se alespoň všichni 
navzájem blíže poznali. Věřte mi, že tak „natřískaný“ 
kulturák jsem ještě neviděl. Sedělo se a stálo, kde se 
jen dalo.  

 

 

 

 

 

 

      

     
       DH Palavanka zde také pokřtila své nové CD 
vydané k již 40. výročí založení kapely. Akce končila 
v pozdních nočních hodinách. Vy, co jste přišli, určitě 
nelitujete, protože se vskutku vydařila.     Tomáš Dolák  
                                                         

Pietní vzpomínka na oběti 1. světové války 

 
    Dne 28. července roku 1914 vypukla 1. světová 
válka. Záminkou k vyhlášení války se stal atentát na 
následníka rakousko-uherského trůnu Františka 
Ferdinanda ďEste. Odvetou vyhlásilo Rakousko-
Uhersko válku Srbsku, čímž vyvolalo řetězovou reakci, 
vedoucí k válce světové. Postupně se do válečné 
vřavy zapojilo 28 států, které do války povolaly přes 70 
miliónů osob. Válka trvala dlouhé čtyři roky a vyžádala 
si zhruba 10 miliónů mrtvých a 22 miliónů zraněných. 
      Na oběti tohoto válečného konfliktu jsme 
vzpomenuli v neděli 27. července 2014, v předvečer 
100. výročí zahájení války. Za přítomnosti 
představitelů obcí regionu, rodinných příslušníků 
válečných obětí a značného zájmu obyvatel se 
v Hustopečích uskutečnilo Pietní setkání a připomínka 
obětí 1. světové války z jednotlivých obcí 
Hustopečska.  
     Program byl zahájen odpoledne na městském 
hřbitově, kde představitelé města a církve odhalili 
pamětní desku se jmény hustopečských obětí. 
Vzpomínka pokračovala v kostele sv. Václava a 
Anežky České, kde zástupci 26 obcí Mikroregionu 
Hustopečska četli jména obětí. Během půl druhé 
hodiny zaznělo více než 1100 jmen padlých 

spoluobčanů. Obětmi byli muži ve věku od 18 do 50 
let.  
    Ze Staroviček bylo postupně povoláno do války 170 
mužů. Většina odvedenců byla povolána do řad 
moravského pěšího pluku č. 99 se sídlem ve Znojmě. 
Odtud se muži přesouvali na frontu. A mnozí z nich 
zde našli svou smrt. Domů, ke svým rodinám se již 
nikdy nevrátilo 33 starovičských mužů.  
     Jejich památku připomenul v hustopečském kostele 
starosta obce Starovičky Vladimír Drbola. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
      Mezi uvedenými 1100 jmény zazněla i následující 
jména starovičských mužů:  
Benda Jan (42 let), Brožek Petr (19 let), Dostoupil 
Tomáš (22 let), Ernest František (44 let), Hajda Pavel 
(33 let), Haluza Pavel (32 let), Hofman Jan (21 let), 
Hoffman Václav (21 let), Hübner Jan (21 let), Chromec 
Mojmír (26 let), Kadrnka Václav (27 let), Kocman 
Oldřich (22 let), Komosný Jakub (33 let), Kostrhoun 
Václav (*1886, nezvěstný), Kouřil František (36 let), 
Kuchyňka Cyril (31 let), Kytl Matěj (20 let), Lopatář Jiří 
(37 let), Mazůrek 
Josef (31 let), 
Najman Cyril (28 
let), Najman 
Josef (23 let), 
Najman Václav 
(44 let), Novák 
František (32 let), 
Oujezdský Havel 
(24 let), Ovísek 
Jan (26 let), 
Prokop Ludvík 
(19 let), Šafařík 
Stanislav (19 let), 
Šafařík Tomáš 
(30 let), Škrobák 
Josef (32 let), 
Tomek Augustin 
(19 let), Tomek 
Dominik (23 let), 
Tomek František 
(28 let), Tomek 
Josef (29 let).           foto: pomník připomínající oběti 1. SV 

   Vyvrcholením programu byl večerní koncert 
věnovaný vzpomínce na padlé vojáky.  V prostorách 
farního kostela sv. Václava a sv. Anežky České 
zaznělo oratorium Josepha Haydna Sedm posledních 
slov Vykupitelových, v podání komorního orchestru 
MUSICA NOVA. 
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     Jako vzpomínka na padlé spoluobčany byla 
v následujících dnech i ve starovičském kostele        
sv. Kateřiny sloužena mše k uctění jejich památky. 
                                                               
                                                                        Zdeněk Trněný  

Dvě zajímavá výročí 

     V těchto dnech si ve Starovičkách připomínáme 
dvě zajímavá výročí. Je tomu právě 130 let od 
okamžiku, kdy byl zahájen provoz ve „staré“ škole, 
v č.p. 82. A je tomu právě 50 let od okamžiku, kdy byl 
zahájen provoz v současné školní budově.  
 

Školní budova č. p. 82 
     Hlavním iniciátorem stavby nové školy (č. p. 82) byl 
tehdejší mladý učitel Jan Kratochvíl. Učitelem ve 
Starovičkách byl jmenován v roce 1879 a při svém 
nástupu „shledal školu ve stavu prabídném. Nejen 
školní budova, ale i fara, kostel a hřbitov byly sobě 
nepodobny“. Po počátečním nezájmu o školu ze strany 
obce, došlo v roce 1882 k obratu. V obecních volbách 
byl zvolen do čela obce starosta Václav Popovský a 
učiteli Kratochvílovi se brzy podařilo přesvědčit obecní 
výbor o nutnosti postavit novou školu. Významným 
argumentem byl i fakt, že doposud probíhalo 
vyučování v prostorách jedné školní místnosti              
o výměře 32m². Kronika uvádí, že školu tehdy 
navštěvovalo až 150 žáků (!). 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: školní budova č.p. 82, foto z počátku 20.století 

 
     Obec nechala vypracovat plány a po jejich 
schválení rozeslala žádosti o subvence. Příznivé 
odezvy se starovičským dostalo od samotného císaře, 
který „ze své soukromé pokladny zdejší obci na stavbu 
školy 200 zlatých nejmilostivěji udělil“. A úspěšná byla 
i deputace představitelů obce u knížete Lichtenštejna. 
Kníže rozhodl, že obci zapůjčí celý obnos na stavbu 
školy a obec jej bude po dobu 20 let umořovat.  
     A jak samotná výstavba probíhala? Obdivuhodně. 
Ještě 5. dubna 1884 se naposled vyučovalo 
v prostorách původní staré školy. Poté bylo vyučování 
i byt učitele přesunuty na faru a dva dny nato se 
započalo s bouráním a odklízením staré budovy.       
Za necelý měsíc dne 3. května byl slavnostně položen 
základní kámen nové budovy a již 5. září (!) téhož roku 
byla budova dokončena a schválena k provozu. 
Slavnostní vysvěcení budovy a předání svému účelu 

se uskutečnilo 21. září 1884 za přítomnosti mnoha 
významných hostů z širokého okolí (více o průběhu 
oslav v knize Starovičky …). 
     Význam stavby nové školní budovy pro Starovičky 
je nesporný a možná málo doceněný. Neznamenalo to 
pouze vyšší kvalitu výuky pro školní mládež v tehdy 
málo vídaných podmínkách. O školu začal být zájem i 
v řadách kvalitních pokrokových učitelů. Krátce po 
zahájení provozu se obci dostalo druhé učitelské síly. 
Místní škola se stala dvojtřídní a od roku 1927 
dokonce trojtřídní. Vyučovalo se ve dvou třídách 
v prvním patře a v další třídě v přízemí. V prostorách 
školy byla zřízena školní knihovna, scházeli se zde 
členové zájmových spolků (čtenářský spolek 
„Svatopluk“, zpěvácký kroužek apod.) a nejednou zde 
byla nacvičována i divadelní představení. Později se 
zde scházeli i zájemci o poslech prvního rozhlasového 
vysílání. 
     Budova sloužila svému účelu až do roku 1964, kdy 
byla zprovozněna nová školní budova u hřiště. 
Původní budova č. p. 82 byla opravena a v polovině 
roku 1965 se do přízemí budovy přestěhovaly 
kanceláře tehdejšího MNV. V dalším období byla 
provedena rekonstrukce prvního patra a koncem roku 
1967 byl v nově rekonstruovaných prostorách zahájen 
provoz místního kina. Po velice úspěšném období 
provozu kina nastala situace, kdy zájem o kino upadal, 
kanceláře obecního úřadu byly také přestěhovány do 
nových prostor a tak obec hledala pro budovu nové 
využití. Řešením bylo vybudování pěti obecních bytů. 
Byty, vybudované nákladem 4,2 milionu korun byly 
předány do užívání koncem srpna roku 2004 a 
v současnosti jsou plně využity.  
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: bývalá školní budova č.p.82, dnes přestavěná na byty 

 
Školní budova u hřiště 
      O záměru postavit novou školu bylo rozhodnuto 
koncem roku 1955. Ve společnosti byl tehdy nastolen 
„nový pořádek“ a tato doba přinášela i své specifické 
problémy. Jak bylo tehdy zvykem, tak během 
následujícího roku byl mezi občany prováděn tzv. úpis 
brigádnických hodin a teprve, když obec doložila 
potřebný počet závazků brigádnických hodin, byl dán 
veřejný příslib zástupcem ONV ke stavbě školy.  
   Stavební povolení bylo vydáno v lednu 1957 a hned 
bylo započato se stavbou. „Počáteční elán brigádníků 
byl ohromný, všude se pracovalo s nadšením. Jak 
začaly nastupovat polní práce, brigádníků ubývalo, až 
práce ustaly skoro úplně,“ uvádí kronika obce.          
Se stavbou bylo od počátku mnoho starostí. Kromě 
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neustálé potřeby pracovních sil se projevoval velmi 
výrazně nedostatek stavebního materiálu, obci byly 
často kráceny již přislíbené příděly. V roce 1958 došla 
situace tak daleko, že ONV v Hustopečích navrhl 
změnu plánu a prosazoval postavení pouze přízemní 
budovy.  
     
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: nová školní budova při zahájení provozu v září 1964   
 
      Přes všechny potíže se však dařilo ve stavbě 
pokračovat podle původního plánu a po osmi letech 
výstavby se stavba blížila ke zdárnému konci. V roce 
1964 byly dokončeny stavební práce, budova byla 
vybavena školním zařízením a 30. srpna byla 
slavnostně uvedena do provozu. „Průvod s místní 
hudbou vyšel od staré školy přes Vrchní konec a 
pokračoval Zaječskou ulicí k nové škole. Tam zahájil 
otevření okresní školní inspektor s. Kratochvíl, 
předseda MNV s. Jan Hovězák, tajemník MNV s. Josef 
Kohoutek a ředitel zdejší školy s. Oldřich Krejčí. Po 
prohlídce školy se před školou konala dětská veselice. 
Každé dítě dostalo balíček se zákusky.“ (kronika 
obce).  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: školáci, učitelé a zástupci obce při slavnostním zahájení 
provozu školy v září 1964      
 
     Kromě uváděných funkcionářů je třeba připomenout 
zásluhy a obětavost místních obyvatel. Na stavbě se 
výrazně podíleli i důchodci, starší děti a mládež. 
Stanislav Novák, tehdejší předseda stavební komise 
patřil k těm, jejichž aktivitou a obětavostí se podařilo 
stavbu zdárně dokončit. 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: školní budova – současný stav 

     
      Starovičky se mohly pochlubit jednou 
z nejmodernějších školních budov v okolí. Třípodlažní 
budova poskytovala veškeré zázemí pro výuku a 
potřeby školy. V přízemí budovy byla umístěna 
mateřská škola, školní kuchyně a jídelna. První patro 
bylo určeno pro žáky základní školy. Kromě tří tříd zde 
byla i školní klubovna a prostorná chodba, využívaná 
pro sport a hry. V suterénu byla tělocvična, kotelna, 
skladové prostory, kryt CO. Samozřejmostí bylo 
odpovídající sociální zařízení.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

foto: zahájení provozu školy, čelo slavnostního průvodu 

 
     I přes výše uvedená pozitiva sloužila nová školní 
budova svému účelu pouhých 12 let. Školní rok 
1975/76 byl na nějakou dobu poslední v historii 
malotřídní školy ve Starovičkách. Dle „nové koncepce“ 
bylo rozhodnuto, že děti ze Staroviček budou 
začleněny do tříd v Hustopečích a  naopak, 
z Hustopečí začali do Staroviček dojíždět žáci dvou 
třetích tříd i s učiteli. Později zůstaly školní třídy 
neobsazeny, pouze přízemí využívaly děti místní 
mateřské školy. 
      
      Neutěšený stav trval až do roku 1990, kdy 
z iniciativy místních občanů bylo v místní škole opět 
zahájeno školní vyučování. Škola se stala opět jednou 
z priorit a důležitých institucí v obci. 
 
(v článku použity textové pasáže z knihy Starovičky …) 
                                                                                                                             
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxZdeněk Trněný 
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Vzpomínky na kostel Svaté Kateřiny                
ve Starovičkách – I. část 

     Na toto téma vzpomínek mne uvedla hra 
Starovičských ochotníků – Kadet, které jsem se 
zúčastnil na podzim roku 2013. Autorem hry 
z vesnického prostředí byl Ing. Josef Panic, děj hry byl 
šitý na vesnické poměry dřívějších let s ukázkami 
dobových tradic. Hra ochotníky Staroviček byla velmi 
zdařile zahraná. Mne zaujala ukázka, kdy na 
velikonoce odletí zvony do Říma a jsou nahrazeny 
hrkači a klepači mladých chlapců. Tato ukázka byla ve 
hře velmi zvýrazněna, kdy po jevišti přejela kolona 
chlapců se zmíněnými hrkači. Při této ukázce mne 
velmi zaujal malý divadelník předškolního věku, který 
se zúčastnil této ukázky. Bylo ho plné jeviště, jak byl 
roztomilý a zabrán do výstupu s hrkači a přejel jeviště. 
Otázal jsem se sestry, která se vedle mne představení 
účastnila, kdo je ten malý „suverén“ na jevišti? 
Odpověď zněla, je to přece Víteček Krůza, který při 
mši svaté v kostele dokáže zastat pomocného 
ministranta. V tu chvíli jsem si připomenul svůj 
předškolní věk, kdy jsem se zúčastnil v reálu této 
tradice, která se konala každoročně za mého mládí ve 
Starovičkách. Hrkací trakař jsem neměl, jen dřevěnou 
klapačku, kterou mi vyrobil můj starší bratr Boleslav. 
Tento každodenní obřad v poledne vedl nejstarší syn 
kostelníka Cyrila Mazůrka Václav. Byl to takový „rituál“, 
kdy všichni účastníci, než se vyrazilo na určenou trasu, 
se u hlavního vchodu do kostela pomodlili v pokleku 
Otčenáš nahlas a za hrkotu trakařů a klapaček se 
obešla hlavní část obce. Není to jen jediná vzpomínka 
na chrám svaté Kateřiny v mém předškolním věku, 
která mi utkvěla v paměti. Byly to vánoční svátky, kdy 
mne moje matka vzala na mši svatou do kostela s tím, 
že mi ukáže vystavené jesličky pod kazatelnou 
s ježíškem, oslíkem a ovečkami, dále s černouškem, 
který do kloboučku sbírá drobné mince a každému 
poděkuje pokynutím hlavy, na toto jsem se moc těšil. 
Ocitl jsem se poprvé v sakrálním prostoru kostela po 
boku své matky, utkvěl mi při bohoslužbě a zpěvu 
písní obřadu mše svaté její zvučný a lahodný zpěv, 
kterým převyšovala ostatní věřící. Po mši svaté, kdy 
všichni účastníci opouštěli kostel, jsme s matkou přešli 
pod kazatelnu chrámu k jesličkám. Malý černoušek, 
který nás vítal u jesliček, dostal ode mne drobnou 
minci a pak poděkoval pokynutím hlavy, jak bylo 
předesláno mojí matkou. Při cestě z kostela mi matka 
vyprávěla, jak její maminka je poučovala, aby pod 
kazatelnou dávaly pozor se svými dvěma sestrami, 
když byly malé, aby se neuhodily      o „zlatý hrozen“, 
kterým je spodní část kazatelny ukončena. Dříve 
návštěvy dětí mše svaté byly velmi početné, že 
zasahovaly až pod prostor kazatelny. V další 
vzpomínce se přenesu do doby roku 1942, kdy vyšlo 
nařízení německé branné moci, odevzdat pro výrobu 
munice německé armády zvony do kostela. Byla to 
doba, kdy obec Starovičky byla všude olepena plakáty, 
že Německo vítězí na všech frontách po Evropě. To 
mne bylo 8 let a v poledne jsme se vystrojili z obecné 
školy vedle kostela a naskytl se nám tento obraz: 
Z věže kostela byl vysunut trám a pomocí řetízkového 
kladkostroje byly spouštěny kostelní zvony. Hlouček 
místních zvědavců pozorovalo toto počínání 
pracovníků pověřených obcí tohoto úkolu, znalými 

pracemi ve výškách, při své pracovní činnosti. Byl to 
Martin Dostoupil, Ludvík Horák a František Drbola, 
který práci řídil. Připomínám ho proto, že za své 
názory proti okupaci byl vězněn a útrapy věznění 
nepřežil. Poznal jsem ho osobně při stavbě stodoly 
mého strýce, kdy mne poslal pro cigarety k panu 
Tomkovi na vrchní konec obce. Jeho varovná slova si 
pamatuji dodnes, která zněla: „Kdyby dojela německá 
kapela a začala hrát přes Starovičky čuči, čuči, tak se 
schovej“. Často se stávalo, že německý oddíl vojska 
zastavil u hřbitova a za řízného pochodu přešli celé 
Starovičky. Můj otec to komentoval často slovy: 
„Vypiskují republiku – hrobaři“. Z úst Františka Drboly 
si pamatuji jeho pochvalná slova na výše uvedené 
pracovníky, kteří zvony z kostela sundávali zednického 
oboru, dokážou postavit zděný pilíř tak precizně a 
přesně, že „komár“ o hranu pilíře jimi postaveného si 
urazí křidélko, což byla nevídaná pochvala. Jejich 
řemeslná dovednost je patrna na různých místech 
obce, i když již nejsou mezi námi dodnes. Dále 
připomenu kněze Karla Podlezla, který                       
ve Starovičkách působil od roku 1940 až do konce 
svého života. Od první třídy obecné školy jsme si ho 
oblíbili v hodině náboženství, kterou jsme měli jednou 
týdně. Byl to ten kněz, který nás vedl ke správné 
morální výchově od první třídy školy. Jak jsme si měli 
vážit svých rodičů, vypovídá první modlitbička, kterou  

foto: snímek z exercicií v Brně v roce 1947 
Účastníci: horní řada zleva: Boleslav Šmerda, František 
Buchta, Bohuslav Drbola, Václav Hradil, Ladislav Ovísek, 
Václav Malinka, Stanislav Bíza. Sedící: Jan Drbola, Oldřich 
Drbola, 2x kněží, Oldřich Buchta, Vítězslav Kostrhoun 

nás naučil. Tady jsou její slova: „Za tatíčka, za 
mamičku, zvedám k bohu svou ručičku, ať je sílí, ať je 
chrání, ať je s nimi bez ustání a když usnou jednou 
v pánu, dej jim bože věčnou slávu“. Co je to modlitba, 
dověděli jsme ze slov tohoto kněze, že je to 
„pozdvižení mysli k bohu“. Tento kněz dokázal 
přesvědčit katolickou mládež ve Starovičkách, aby se 
zúčastnila exercicií v Brně, v roce 1947 čehož je důkaz 
přiložené fotografie. Akce byla taková duchovní hody 
věřících, která trvala několik dní. Ať si zavzpomínají 
dosud žijící účastníci této akce, Jan Drbola a Vítězslav 
Kostrhoun. Morální zásady tohoto kněze jsou dobře 
známy v mysli mnohých. Některé připomenu. Ve svých 
kázáních a podobenstvích zdůrazňoval zachovávat 
„desatero božích přikázání“. Zdůrazňoval svoje 
zkušenosti těmito slovy: „Bez božího požehnání marné 
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lidské namáhání“, „s bohem začni každé dílo, podaří 
se ti až milo“. V případech kdy někomu z občanů obce 
náhle uhynulo hospodářské zvířectvo nebo měl újmu 
na majetku, ujišťoval postiženého slovy: „Bůh dal, bůh 
vzal“, vynahradí to na jiné straně bohatou úrodou a 
podobně. Jeho vřelá slova útěchy nad hrobem 
zesnulých při pohřebním obřadu působila na nejbližší 
členy rodiny jako hojivý balzám na jejich nitro tím, že 
se se svými nejbližšími sejdou na věčnosti, kdy 
zesnulý opouští toto slzavé údolí. 

Ve II. části tohoto tématu připomenu slavnostní mši 
svatou tohoto kněze při výročí jeho 50tileté kněžské 
služby v obci Starovičky.                    Bohumil Šmerda 

. 

Z naší farnosti 

 
     Naše farnost starovičská se potýká s nedostatkem 
mladých a tím pádem také dětí. I když v posledním 
roce slabé jiskřičky naděje sem tam problesknou.  
Když sledujeme dění v okolních vesnicích a městech 
jsme daleko široko jediná obec s tak vysokým 
věkovým průměrem farníků. Je to veliká škoda, 
protože máme mezi sebou mladého kněze, který 
dokáže vyložit PÍSMO jazykem každému dnešnímu 
člověku srozumitelným. Každou neděli odcházíme 
vesele naladěni, jakoby proměněni a přitom tak nějak 
svátečně. Přestože JEŽÍŠ KRISTUS řekl: „BUDETE 
KVASEM“ – což znamená malé množství mezi těstem. 
Je škoda, že v této době, kdy nikdo nikomu nemůže 
zakazovat, natož ukazovat prstem, je ten kvas menší, 
než v době, kdy přiznání se k víře bývalo pro někoho 
problémem. Myslím, že je to spíš naše pohodlí, než 
nevíra. Anebo také třeba my, co se pravidelně 
scházíme, nedáváme vždy ten pravý příklad. Člověk je 
tvor chybující, proto znova a znova si dáváme 
předsevzetí, že budeme lepší a budeme ostatním 
vycházet vstříc. Jsem optimista a věřím, že přece jen 
někdo další, snad časem, mezi nás přijde, poslechne 
si, zazpívá a přijde znovu. Protože ho to pozvedne, 
zamyslí se, promění. Každý je srdečně vítán! Snadněji 
se nesou těžkosti života, když si navzájem podáme 
ruce v našem společenství, přidáme úsměv, uslyšíme 
dobré slovo. Nebo si sdělíme radost, co nás potěšilo. 
Sdělená radost je dvojnásobná. Ani jeden člověk není 
na světě zbytečně. Každý má nějaký úkol, nějaký dar, 
který by měl plně využít a prospět tím ostatním. Lépe 
řečeno – prospěti si navzájem. 
     Oslovilo mě vyprávění nebo chcete-li přirovnání     
o proměně v duchovním životě jednoho mladého 
francouzského kněze P. RENÉ-LUCE nar. r. 1966, 
který vyrůstal ve velmi problematické rodině a 
obrácení, tedy proměnu zažil až v dospělosti. 
Vysvěcen na kněze byl v roce 1994. Věnuje se 
převážně mladým lidem. Dnes přednáší po celém 
světě. Mimo jiné navštívil také charismatickou 
konferenci v Brně. ŘÍKÁ: „Jednou jsme s jedním 
přítelem vypluli na jeho plachetnici na moře. Nejdřív 
měl motor jen slabě puštěný, abychom mohli vyjet 
z přístavu. A když jsme ho opustili, vypnul motor a 
roztáhl plachty. Foukal slabý vítr, zprvu vůbec žádný, 
přesto přítel natáhl plachty ve správném směru a my 
jsme začali plout. Vítr byl tak slabý, že jsme viděli jiné 

plachetnice, které vůbec plachty nenasadily a jely 
pořád na motor. 
     V duchovním životě je to podobné. Je možné 
pokračovat ve svém žití tak, že jedeme stále dál, aniž 
bychom se zastavovali. Pak jsme jako ty plachetnice, 
které jedou na motor. Ale když se zastavíme a 
najdeme si čas na tichou modlitbu, na tiché rozjímání, 
umožní nám to napnout plachty a chytit vítr. A to se 
pak všechno mění. Už nechceme stůj co stůj 
pokračovat svými vlastními silami, ale snažíme se 
zachytit sílu DUCHA SVATÉHO, který nám pomáhá 
jednat.“ 
     Já tomu říkám dost neurvale: „KOPNE MĚ DUCH 
SVATÉ.“ On ale určitě jenom jemně zaťuká, a když si 
dáváme dobrý pozor, zjistíme, že se nám všem tohle 
stává. Někomu méně, někomu více. A je potřeba se 
toho nebát a DUCHA SVATÉHO poslouchat, protože 
nám vždy dobře radí. Tak jak nám poradil zčista jasna 
v pondělí 28. 7. ráno v den 100 výročí vypuknutí         
1. SVĚTOVÉ VÁLKY. V neděli 27. 7. při mši svaté nás 
pan děkan PAVEL KAFKA zval do Hustopečí na 
vzpomínkový akt celého děkanátu k tomuto výročí 
(který také natáčela ČESKÁ TELEVIZE a uvedla ve 
večerních zprávách). I náš starosta pan VLADIMÍR 
DRBOLA spolu se zástupci ostatních obcí zde přečetl 
jména obětí této války z naší obce. 
     Bez plánování a prostě v pondělí ráno přišla 
myšlenka – proč se nesejít také u památníku v naší 
obci, když z tak malé dědinky položilo život 33 
mladých mužů! A tak jsme se sešli v 18.00 hodin 
včetně pana starosty u pomníku padlých a rozžali 
svíčky. Po té jsme přešli do kostela, přečetli jména 
obětí a uctili jejich památku společnou modlitbou za 
vlast a za mír. Měli jsme v srdci všichni dobrý pocit, že 
jsme si naše nebohé, vesměs mladé a statečné 
občany společně připomenuli. Neměli bychom přece 
zapomínat našich předků. Kolik to tehdy muselo být 
bolesti, nářku a žalu v té naší dědince. Kolik vdov a 
sirotků! A přece je lidstvo nepoučitelné. Stačí si jenom 
pustit ZPRÁVY TV. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: nejmladší odvedenci do 1. sv. války. Druhý zleva sedící 
FRANTIŠEK MAZŮREK zvaný SEVERIN, teprve 
sedmnáctiletý. 
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     Výročí popravy našeho rodáka P. VÁCLAVA 
DRBOLY – 3. 8. připadlo na neděli. Je to jiná kapitola 
jako 1. SVĚTOVÁ VÁLKA, ale také smutná, krutý 
konec v mladém věku. Při mši svaté pan děkan 
PAVEL KAFKA vzpomenul jeho oběť a po mši jsme se 
zastavili u památníku uctít jeho památku krátkou 
společnou modlitbou.  
     V měsíci červenci se do našeho společenství po 
roce těžké nemoci vrátila obětavá a pracovitá paní 
ANDĚLKA HYCLOVÁ. Je to velká bojovnice a se svým 
vážným postižením se doslova poprala. Má náš obdiv 
a naši modlitbu. Děkujeme PÁNU BOHU, že ji mezi  
nás vrátil. Pracovat nemusí, stačí nám její úsměv a 
přítomnost mezi námi. Protože práce pro farnost – té 
odvedla opravdu vrchovatě. 
     Prázdniny končí, nový školní rok začíná. Dne 31. 8. 
v neděli požehná pan děkan při mši svaté aktovky 
všem školákům malým i velkým, kteří budou mít 
zájem. Až budou sedět v lavicích, aby jejich rozoumky 
DUCH SVATÝ neopouštěl a vkládal jim do hlaviček ty 
správné odpovědi. My se také připojujeme s přáním, 
aby šťastně vykročili tou správnou nohou za věděním. 
Jménem farního společenství v čele s panem 
děkanem                                             Anna Haluzová. 
 

Chráněná dílna – Hands s.r.o. 

     První krůčky, slavnostní zahájení provozu naši 
chráněné dílny Hands s.r.o. jsou za námi a již naplno 
pracujeme na prvních zakázkách.  
     Chráněná dílna je svým posláním zaměstnavatel 
osob se zdravotním postižením. Na takto chráněném 
trhu práce spolupracujeme s úřadem práce, který je 
zřizovatel těchto míst. Toto je jediný rozdíl mezi 

klasickým zaměstnavatelem a námi. I když ještě jeden 
bychom našli, v naší dílně naleznete největší 
koncentraci zaměstnanců s různým hendikepem. 
K tomuto je přizpůsobeno i pracoviště dle daného 
postižení. V dalších okolnostech jako je starost            
o zajištění práce, zákonné předpisy jsme stejná firma 
jako ostatní působící v naší obci.  
     Naše dílna začala působit v prostorách bývalé dílny 
servisu nákladních vozidel rodiny Bízových, za toto 
poskytnutí prostor moc děkujeme. Nejprve jsme museli 
vytvořit bezbariérový přístup, šatnu a další nezbytné 
pro osoby zdravotně postižené.  
     Další krůčky již směřovali k náplni práce naší dílny. 
Jelikož jsme v silném výrobním regionu, rozhodli jsme 
se zacílit na tyto společnosti a poskytování služeb ve 
výrobě a balení. xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 
     Děkujeme společnosti Kuwopa Kastenhofer, spol.  
s r.o. za jejich důvěru při zadání první zakázky, tuto 
zakázku jsme zpracovávali celé dva měsíce a jejím 
výsledkem je ocenění od jednatelky paní Hanzalové za 
kvalitní práci našich zaměstnanců.xxxxxxxxxxxxxxxx  
     Přesnou náplní naší práce jsou kompletační, 
drobné výrobní a balící práce. Snad v každé 
společnosti se najde druh činnosti, kterou zvládnou 
zdravotně postižení, když se upraví pracovní 
podmínky. Snažíme se o získávání těchto prací         
do naší dílny. Musíme říci, že i když jsou to těžká 
jednání, zatím se nám daří udržet všech 7 zdravotně 
postižených zaměstnanců, které jsme na začátku 
přijali do pracovního poměru.  
     Dalším naším úkolem je vývoj a výroba vlastních 
produktů. Jedná se výrobky z bylin, které začneme 
pěstovat na vlastním poli v katastru naší obce. Jeden 
pozemek nám poskytla do pachtu obec Starovičky, 
tímto také děkujeme zastupitelům za jejich podporu.  
     Na podzim bychom měli mít připravené první 
výrobky, bude se jednat o vonné polštářky, kytice a 
snůše levandule. Tuto plodinu budeme v měsíci říjnu 
vysazovat na našem poli o rozloze dvou hektarů.  
     Těšíme se na Vaši návštěvu a od měsíce října i na 
možnost zakoupení našich výrobků v naší dílně.  

Také můžete navštívit webové stránky www.hands.cz, 
kde zjistíte více o naší činnosti. Jsme také na 
facebooku, děkujeme za přidání ohlasu „To se mi líbí“. 

                               Děkujeme, Hands – chráněná dílna 

 
 
 
JSME TU I PRO VÁS! 

 
     Občanské sdružení BILICULUM je organizací, která 
již od roku 2003, v souladu se svým posláním, pomáhá 
formou sociálních služeb lidem s hendikepem. 
BILICULUM je plně profesionální organizací s týmem 
stálých pracovníků, externistů i dobrovolníků. 
     V současné době sdružení provozuje dvě sociální 
služby: Denní stacionář Mikulov a Sociálně 
aktivizační služby pro rodiny s dětmi – Stonožka. 
     K cílům sdružení patří také šíření dalších poznatků      
z oblasti péče a vzdělávání dětí a spoluobčanů            
s postižením mezi odbornou i laickou veřejnost. 

http://www.hands.cz/
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     Občanské sdružení BILICULUM, tak jako většina 
neziskových organizací, je financována vícezdrojově, 
tzn. například - z dotací Ministerstva práce a sociálních 
věcí (MPSV ČR), Jihomoravského kraje (JMK), 
z příspěvků měst, obcí, pravidelných darů od donátorů, 
sponzorů, partnerů, z příjmů od klientů a drobných 
přispěvatelů. 
    V současné době naše organizace pro chod obou 
výše zmiňovaných sociálních služeb potřebuje cca 7,5 
mil. Kč. Díky dotacím z MPSV ČR a JMK je tato částka  
pokryta cca z 50%. 
     Zbytek peněžních prostředků musíme 
dofinancovávat z vlastních zdrojů! 
   Vzhledem k tomu, že naše klienty svážíme denně 
třemi svozovými devítimístnými vozidly, z celého 
jihomoravského kraje, obracíme se i na Vás                
o materiální či finanční podporu našemu Občanskému 
sdružení BILICULUM. 
   Jen díky Vašim sponzorským darům jsme schopni 
společně naplňovat poslání naší organizace a tím 
pomáhat našim hendikepovaným, mladým dospělým, 
dětem a jejich rodinám. 
 
Více informací o naší organizaci a způsobu pomoci 
naleznete na našich www.biliculum.cz 
 
Petr Malásek – ředitel Občanského sdružení 
BILICULUM.                                     Lenka Ondráčková 
 

TELEVIZNÍ VYSÍLÁNÍ VE STAROVIČKÁCH 

     Vážení spoluobčané, od 1. srpna můžeme ve 
Starovičkách naladit nový multiplex se (zatím) třemi 
programy, který nese název RS8 (regionální síť č. 8).  
Pojem „regionální“ není úplně přesný, protože vysílá 
téměř ve všech krajských městech v republice. A taky 
z Pálavy, a to velmi slušným výkonem 5 kW, 
v horizontální polarizaci, na 51. kanále (714 MHz). 
Myslím, že stojí za to si jej naladit, protože má 
poměrně zajímavé programy: křesťanskou TV NOE, 
sportovní SPORT 5 a rovněž sportovní slovenský 
program Slovak sport.TV. Na Slovaku sport.TV běží 
občas i české přenosy různých odvětví, nejčastěji 
fotbalu. Sesterský program Slovak sport 3 můžete 
naladit na 44 nebo 55. kanále spolu s DajTo, WAU 
apod. 
     V rovněž regionálním multiplexu RS7 se objevila 
programová pozice pro novou stanici KINO SVĚT, 
kterou zatím chytají pouze obyvatelé Prahy. Již nyní 
můžete tento program ladit, a to pouze z Brna – 
Bohunic na 47. kanálu (682 MHz) v horizontální 
polarizaci. Tento multiplex vysílá výkonem 10 kW, ale 
z Brna, tudíž bude potřeba zřejmě dát do antény 
předzesilovač a tuto pak otočit směrem na Brno. 
Kromě Kina Svět ještě naladíte Retro Music TV, ČT1 
HD, ČT2 HD, ČT sport HD ad. 

 

Tři poznámky na závěr: 

1. Všechny regionální multiplexy, tedy i nám 
dostupné sítě 7 a 8, mají povoleno vysílat do roku 
2017, nicméně se – v případě zájmu vysílatelů – 
bude pravděpodobně vysílat i po tomto roce. 

2. Většího rozšíření vysílání ve vysokém rozlišení 
(HD) se dočkáme zřejmě až za sedm let, kdy 
nastoupí naprosto nová norma DVB-T2: HEVC 
(H.265) místo současné DVB-T: AVC (H.264). Dá 
se říci, dost času na nákup nové televize či set-
top boxu, nicméně pokud plánujete nákup nové 
televize, pomalu byste se měli poohlížet po těch 
se zcela novým dekódovacím systémem. Píšu 
„pomalu“, protože první TV přijímače mají být na 
trhu teprve na podzim a mají být zatím dost 
drahé. Pozor, spousta televizí s DVB-T2 už 
v obchodech je, ale nikoliv s  novým dekodérem 
H.265 (HEVC). Důvod, proč bude zase změna, je 
ten, aby se „nacpalo“ do jednoho multiplexu co 
nejvíc programů ve vysokém rozlišení. Není 
důvod panikařit, že televize nebo boxy, které nám 
tak pěkně slouží, budeme muset vyhodit - za 7 let 
bude teprve „nové vysílání“, „staré“ půjde 
souběžně cca 3 roky, takže si za cca 10 let 
pořídíme novou televizi, nebo k té „staré“ set-top 
box. 

3. Pokud máte programy ČT v HD kvalitě (výše 
zmiňovaná RS7), je možné, že jste „obtěžováni“ 
titulky u pořadů. Ty začala ČT vysílat teprve 
nedávno, jdou sice vypnout, ale některý set-top box 
či TV si neumějí vypnutí titulků zapamatovat, takže 
to musí člověk vypínat pokaždé, kdykoli na ČT HD 
program přepne, což je trochu otravné. Titulky ale 
ocení zejména méně slyšící, kteří byli zvyklí titulky 
zapínat prostřednictvím teletextu na str. 888. HD 
vysílání totiž neumožňuje vysílat teletext. 

Příjemnou zábavu s novými programy vám přeje 

                       Robert Zeman, Dipl. um. 

 

Putování krajem André 2014 - Sobota  
28. června 

 
     Pro ty, které nebaví číst dlouhé a rozvláčné popisy 
událostí a akcí, které se opakují stále dokola, a kteří 
mají naopak rádi stručný a výstižný popis, prozradím 
jak to dopadlo hned na začátku: bylo to móóóc krásné 
(ostatně jako každý rok), a doporučuji vám zaznačit si 
tuto událost do vašich „Kalendářů akcí“ na příští rok. 
Já osobně jsem si u tohoto data už udělal fajfku 
červenou fixkou, ale myslím, že postačí třeba tečka 
nebo jiný podobný znak - jsou jich k dispozici stovky - 
a nemusí to být ausgerechnet fixkou. Tužka, myslím, 
postačí – ale musí být červená! A protože to určitě 
nebudete chtít prošvihnout, tak přidávám zdarma další 
radu - já jsem si do toho stejného kalendáře udělal 
ještě jednu poznámku a to v sobotu týden dopředu, 
abych nezapomněl, že už za týden to bude a že se 
tedy můžu začít těšit, ale místo fajfky jsem si tam 
udělal smajlíka - nějakého takového: , ale myslím si, 
že by stejnou službu poskytnul i obyčejný vykřičník. 
Jak chcete, to nechám na vás. 

Mějte se fajn a za rok na startu naviděnou!   

                                                                 Kamil Ondrák 

A pro ty ostatní, zvědavé, přidávám trochu 
podrobností.   

http://www.biliculum.cz/
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     Už se moc nepamatuji, jestli jsem si postěžoval 
minule, ale protože to bylo velice nepříjemné, zmíním 
to raději ještě jednou – opakování je matka moudrosti. 
     V průběhu minulého ročníku jsem se potýkal se 
dvěma nepříjemnostmi, které mi bránily prožít si 
průběh celé akce ještě více naplno. Tou první bylo 
vrzání nebo skřípání - chcete-li, mého kola, přesněji 
drhnutí řetězu o zuby převodníků a pastorku. A tou 
druhou byl pocit vyprahlosti. Ono loni bylo na sluníčku 
něco přes 30 stupňů, takže není divu. Doteď nevím, 
která z těchto nepříjemností byla horší, ale je fakt, že 
se někdy v noci budím hrůzou - sedím na zrezlém kole 
a kolem mě je samý písek. Asi nějaká poušť. Proto 
jsem si před tímto ročníkem slíbil, že se to nesmí 
víckrát opakovat a že musím udělat vše proto, abych 
se tomu všemu vyhnul. To s tím zrezlým řetězem, to 
asi bude hračka – slyšel jsem několikrát, že kolo se 
občas musí namazat, třeba nějakým olejem, aby se to 
celé hýbalo tak, jak má, ale s tou vyprahlostí, s tou 
jsem si nevěděl rady. A dal jsem si za úkol vyzkoušet 
něco, co by tento pocit zmírnilo nebo úplně odstranilo. 
Samozřejmě, pamatuji si, že dříve jsem při sportu 
používal iontové nápoje, ale za prvé to moc nechutná 
(co tam asi má chutnat, když je to z ropy, že), a za 
druhé mi to zkazilo žaludek a vůbec rozhasilo celé 
trávení. Obrátil jsem se tedy s důvěrou na net a po 
zadání hesla „Sport vyziva“ na mě vyskočilo více jak 5 
a půl miliónů odkazů! (reference: internetový 
vyhledávač Google, 12. dubna 2014). To přece 
nemůže normální člověk ani napsat, natož pak přečíst! 
Dovedete si představit tu obrovskou energii, která se 
musela vydat na sepsání více než 5.5 miliónu článků o 
zdravé výživě při sportu? Tolik sportovců snad u nás 
ani není. A co ten čas strávený psaním. Takže tudy 
cesta nevede, řekl jsem si, musíš oslovit specialisty. 
Zašel jsem do cykloprodejny a prošel se kolem regálu 
s výživou – samé prášky, gely, tyčinky, ale nic na pití. 
Optal se obsluhy, ale asi jsem mluvil španělsky, 
prodavač ukázal palcem za sebe, na na tu stejnou 
vitrínu, kterou jsem si prohlížel chvíli před tím. 
Zklamán jsem prodejnu opustil a přemýšlel, co s tím 
dál. A jako už několikrát, pomohla náhoda. Jednou 
jsem zadumán seděl na zahrádce pod deštníkem 
s nápisem Svijany a soukal do sebe už nevím 
kolikátou kofolu, když tu před zahrádkou zaparkoval 
automobil, taková ta dodávka, z něho vyskočila 
osádka, rozbalila stánek a začala nabízet nápoje pro 
projíždějící cyklisty, kterých se tu za malou chvíli 
narojilo jako vos. Počkal jsem chvíli, až opadne ta 
první vlna a přemístil se ke stánku s dotazem, co 
nabízí. Odpověď byla jednoduchá – pivo. Trochu mě to 
zaskočilo, čekal jsem něco sofistikovanějšího, jako 
například: „Náš nový iontový nápoj v sobě spojuje 
vyváženost důležitých složek pro každý středně 
namáhavý pohyb se smyslnou chutí, která musí 
zaujmout každého cyklistu bez ohledu na věk, pohlaví 
a sportovní výkonnost“. Tak jsem svoji otázku trochu 
obměnil: „Slečinko, ti cyklisti tu opravdu pijí pivo?“. „Ale 
no jistě!“, odpověděla, „A co jste čekal jiného? Naše 
nové pivo v sobě spojuje vyváženost důležitých složek 
pro každý středně namáhavý pohyb se smyslnou 
chutí, která musí zaujmout každého cyklistu bez 
ohledu na věk, pohlaví a sportovní výkonnost.“  
     A po krátkém nadechnutí dodala: „Pivo 
v přiměřeném množství je optimální pro udržení 

správné hladiny tekutin v těle před výkonem, během 
výkonu a dokonce i PO výkonu. Navíc obsahuje 
spoustu vitamínů a stopových prvků, a protože je 
vyráběno z přírodních surovin – na rozdíl od iontových 
nápojů (řekla se zřetelným úšklebkem) - je k tělu 
šetrnější.“ No, musím se přiznat, omámila mě.  
     Koupil jsem si vzorek – Černá hora Páter a šel to 
vyzkoušet. První dojem nebyl špatný, rozhodl jsem se 
tedy ověřit si to důkladněji. Koupit si pivo nebude asi 
problém, možná se to dá koupit i v hospodě, ale co je 
to přiměřené množství? Odpoledne se na hřišti hrála 
naše liga, a tam se čepuje pivo, skočím tam a poptám 
se.  
     Optal se a zjistil, že přiměřené množství osciluje 
někde v intervale od 5ti do 10ti piv. Asi to bude odvislé 
od délky trasy a je třeba to empiricky vyzkoušet ještě 
před závodem. V obchodě jsem si koupil lahvové a 
plechovkové pivo – plechovka padla do cyklonosiče, 
na rozdíl od lahve jako ulitá – aha, kmitlo mi hlavou, 
výrobci cyklovybavení to vědí a promptně se 
přizpůsobili. Potěšilo mě to.  
     Začal jsem konzumovat pivo podle předem 
stanoveného plánu, abych na Krajem André byl 
schopen absorbovat přiměřené množství. Jako na 
zavolanou obec pořádala poznávací zájezd do 
pivovaru, kam jsem se přihlásil, abych si lépe zafixoval 
natrénované schopnosti a navíc jsem se těšil, jak si 
rozšířím své znalosti o výrobě piva a jeho pozitivních 
dopadech na organismus pod zátěží.  
     Potom jsem přišel domů a oznámil tu sladkou 
novinu očekávaje, že na mně budou holky pyšné, 
s jakou vervou jsem se zapojil do university třetího 
věku.  Dcera se na mne úkosem podívala (úkosem 
v tomto případě znamená, že ne přímo, ale jenom 
mrskla pohledem) a skoro výhružně pravila: „Ty se 
nepojedeš podívat na moje taneční vystoupení?“  
     Byl jsem v tu chvíli ještě plný báječného pocitu 
z toho, že pojedu do pivovaru a rozšířím svoje znalosti 
přímo u zdroje, a už jsem měl na jazyku odpověď ve 
stylu „Hele dcero, tebe jsem viděl už několikrát, ale 
Poličský pivovar ještě ne.“, ale také se mi v hlavě 
zároveň rozsvítila červená kontrolka, takže jsem 
odpověď raději spolkl a něco zabrblal. Asi to vyznělo, 
jako že raději ty tanečky, protože dcera celou „debatu“ 
zakončila “no proto“, na což jsem už raději nereagoval.  
     Druhý den jsem tuto situaci projednal se svým 
osobním PR koučem a došel k závěru, že posilování 
rodinného, značně zkorodovaného vztahu má vyšší 
prioritu než návštěva obnoveného Poličského pivovaru 
s prohlídkou klasické výrobní technologie, poutavou 
přednáškou bývalého sládka, ochutnávkou přímo 
z tanku, a ..........  
     Děvčata to vzala jako samozřejmost, protože jak 
jinak, neboť když si kdokoli porovná obě akce, tak 
nemůže dojít k žádnému jinému závěru.  
     Ani dort mi nekoupili, nebo alespoň tatranku... 
     Dodnes si myslím, že jsem měl svého osobního PR 
kouče vyhodit už dříve. 
     Takže mi pro studium zůstal zase jenom net. 
Shrnuji výsledek: Pivo jako iontový nápoj obsahuje 
vitamíny skupiny B, které podporují imunitní systém i 
nervovou činnost, antioxidanty a fytoestrogeny. Jako 
isotonický nápoj se pivo hodí k doplnění minerálních 
iontů a energie při výkonu či po něm při středně 
vytrvalostních sportech. 
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     Když jsem tedy udělal vše, co bylo v mých silách, 
abych zmírnil pocit vyprahlosti v průběhu akce, vrhl 
jsem se se stejným zápalem i na vyřešení druhého 
problému. Budu upřímný – znám lepší a zábavnější 
činnosti, než umývání a údržba kola. V podstatě to 
nejjednodušší, co mě vždy napadne, je odvézt kolo do 
servisu a poprosit o seřízení. Ale už minule se na mě 
servisman díval poněkud nedůvěřivě a pořád 
nechápal, o jakém kole mluvím. K prolomení ledů 
došlo až v okamžiku, kdy jsem na svoje kolo zamířil 
hadici s vodou. Bahno se jakoby zázrakem rozpustilo a 
plácli jsme si.  
     Letos jsem to chtěl zvládnout sám - co by na tom 
mohlo být složitého, nejprve oloupám bahno, potom 
povolím přední a zadní kolo a sejmu z rámu. Někdy to 
jde ztuha, ale mně pomohlo, když jsem si ho obrátil 
vzhůru nohama na řídítka a sedlo. Bohužel jsem při 
tom přišel o přední reflektor upevněný na řídítkách. 
Nějak se nevešel mezi řídítka a chodník. Budu si 
muset zapamatovat, že z akce musím dojet ještě za 
denního světla.  
     Dlouholetým ježděním na kole jsem došel k závěru, 
že největším nepřítelem snadného pohybu na kole je 
kromě kopců, protivětru a chodců soustava, kterou se 
přenáší síla nohou na vozovku – tedy tác, řetěz a 
pastorek. Pokud se mi je podaří přiměřeně očistit, 
potom bych si snad mohl užít celé Krajem André bez 
skřípání. 
     Očištění tácu bude asi jednoduché, nejlépe čistým 
hadříkem s trochou benzínu, zadní pastorek asi bude 
větším oříškem, protože je tam moc zubů, které se 
navíc všelijak překrývají. Stejně se divím, jak se v tom 
ten řetěz vyzná, kam má zapadnout a kam ne. 
Připadalo mi to složitější než puzzle - a to jsem už 
složil i 49ti dílné!   
     No a nejsložitější mi připadalo očištění řetězu.       
U těch koleček je toho moc, ale stojí to na místě, dá se 
na to šáhnout, dá se to očistit a člověk vidí, co už 
očistil, a mu ještě zbývá. Ale ten řetěz, to je dílo, pořád 
se to kroutí, samý záhyb, nýtek, díra, pořád něco, a 
když už to otřete, tak to vypadá stejné, jako před tím. 
Nakonec jsem na to použil zubní kartáček. Po chvilce 
byl celý špinavý - do pusy bych si ho už nikdy nedal, 
ale na řetězu žádný viditelný výsledek. 
     Po více jak hodině namáhavé práce jsem byl 
špinavý jak strojvůdce parní lokomotivy, oblečení jsem 
mohl rovnou vyhodit a kolo vypadalo stejně jako před 
hodinou. Další pokus jsem vzdal, kolo složil 
dohromady, uronil slzu nad předním reflektorem a celé 
to zase zamazal olejem. Rozumíte tomu někdo?  
     Předstartovní sraz byl jako obvykle o půl u hřbitova. 
Sešla se nás tu velká skupina, srdečně se přivítali  a 
odjeli na hromadný start do Hustopečí. Po přihlášení 
jsme sedli na kola a mohli si začít užívat výletu. Cesta 
do Staroviček s razítkem na rozhledně uběhla rychle, 
kolo si broukalo, já také, jenom mi vadilo, že mi z kola 
na silnici stále kapal olej. Ale postupně kapání sláblo, 
až náhle přestalo. Doufám, že jsem nezpůsobil 
ekologickou katastrofu.  
     Na rozhledně bylo připraveno skvělé občerstvení. 
Můj výživový plán ale počítal s tím, že přiměřené 
množství začnu konzumovat až v Pavlovicích, takže 
teď jsem se závistí pozoroval ostatní, jak se cpou.    
Do Pavlovic z kopce, potom vyšplhat na rozhlednu, 
kde jsem se už těšil na přiměřené množství. Bohužel 

právě naráželi, takže chlaďák ještě nefungoval. Moc 
jsem si nepochutnal, ale plán je plán, takže jsem to 
nějak překonal, ale červ pochybnosti zahlodal - jestli 
by mi nebylo líp vyprahlému. 
     Když jsem jel z kopce do Bořetic, docela to ve mně 
šplouchalo, ale opravdový problém nastal v kopci na 
Vrbicu – dovedete si představit, co to znamená 
vytáhnout cisternu piva do toho stoupání? Navíc na 
kopci bylo jenom razítko, a voda ze studánky, takže 
nic pro můj výživový plán. Už jsem se těšil na Kobylí, 
tam bývá dobré občerstvení. A zase nezklamali - 
meruňkový táč, meruňkové pivo, chleba se sádlem a 
cibulí, prostě ráj na zemi! 
     Cesta na Kraví hory a potom do Němčiček uběhla 
rychle. Co nás zpomalilo, bylo razítkovací místo. Zase 
bylo jinde a neoznačené, takže mi to připadalo jako na 
Dukelském závodě branné zdatnosti, blahé paměti, 
kde hlavním cílem pořadatelů nebylo zjistit, za jak 
dlouho oběhneš daný okruh s flintou na rameni, ale 
kolikrát zabloudíš v temném lese. 
     Když jsem šlapal nad Němčičky, moje kolo si 
broukalo, já už ne a navíc se mně začala zmocňovat 
vyprahlost. Ještě že za kopcem jsou Bojanovice, kde 
bývá nachystané dobré občerstvení, říkal jsem si 
šlapajíce vzhůru. A také nezklamali. V mém plánu to 
byla další štace určená pro přiměřené doplnění tekutin 
a iontů, což jsem s radostí učinil. Však na nás čekal 
poslední kopec nad Kurdějovem – kolo bylo 
namazané, já taky, tedy žádný problém - a potom cíl. 
Další ročník úspěšně skončil, což dokládá i přiložená 
společná fotografie.                                  Kamil Ondrák         

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: účastníci Krajem André 2014 

 

MS Starovičky 

Střelecká bitva na Podkově 

     Jak už se stalo tradicí, tak i letos na začátku 
července ožila naše myslivecká střelnice na Podkově 
mnoha výstřely z brokových ručnic mířených na 
asfaltové terče. Tentokrát nezávodila tříčlenná 
družstva z mysliveckých sdružení z okresu jako v 
minulosti, ale utkali se jednotlivci v brokové střelbě na 
loveckém kole bez omezení bydliště. Soutěže se 
zúčastnilo 30 závodníků, vesměs z našeho okresu. 
Přijeli i vzdálenější, například se zúčastnili i naši dobří 
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přátelé z Kunžaku. Z našich členů střílel Martin Tomek 
a Mirek Krčka. Zápolilo se na tři kola vždy po 20 
terčích a závěrečného finále na dalších 20 terčů se 
zúčastnilo nejlepších 6 borců. Famózní nástup od 
začátku soutěže měl mladý borec Petr Matějů ze 
Svitávky, který také celou soutěž vyhrál s nástřelem 77 
zásahů z 80 možných. Za ním ve finále skončili 
Zaviačič z V. Pavlovic, Růžička z V. Němčic, Skácel ze 
Sedlece, Foral z Říčan u Brna a Tenora z Kunštátu. 
Vedle těchto střeleckých akcí myslivci rovněž pracují 
na úseku zabezpečení krmiva pro zvěř. Vypěstovali 
krmnou řepu a ječmen. Ten je už sklizen a řepu 
postupně rozváží zvěři po revíru. Zub času nehlodá jen 
naše zdraví a naše tělesné schránky, ale i myslivecká 
zařízení. Proto myslivci letos vyrobili už dva nové 
posedy neboli kazatelny na místo těch zchátralých, na 
něž vylézt vyžadovalo notnou dávku odvahy. Ne že by 
tato myslivcům chyběla, ale škoda každého 
zlámaného údu.                                                   (JP) 

 

Seriál o bylinkách a zdraví – 2. díl 

     Rozhodneme-li se pro sběr léčivých rostlin, měli 
bychom dodržovat některé zásady.  
     Byliny bychom neměli sbírat z chemicky 
udržovaných ploch, z těsných blízkostí továren, vedle 
komunikací. Neměli bychom je dávat do igelitových 
sáčků a do žádných plastů. Nesbírat je za deště nebo 
těsně po dešti.  
     Druhou výbornou léčivkou, o které se chci zmínit, je 
bez černý. Ještě na začátku minulého století chodili 
nemocní k bezovému keři, třásli jím a říkali: „Beze, 
beze, beze, zima na mne leze, a až ze mne sleze,    
na tebe ať vleze“.  
     Drogou je především květ sbíraný v květnu a 
červnu, nejlépe kolem poledne. Květy bezu obsahují 
cholin, organické kyseliny, glykosidy, vitaminy řady C a 
jiné látky. Má účinky potopudné i močopudné. 
Ovlivňuje příznivě cévní stěny. Podporují tvorbu 
mateřského mléka. Z květu se nejčastěji připravuje 
odvar, který se popíjí zejména při nachlazení, 
žaludečních potížích, plynatosti nebo migréně. Působí 
také při žlučníkových potížích, při chorobách 
močových cest i jako prevence při vysokém krevním 
tlaku. Plody obsahují organické kyseliny (např. 
kyselina jablečná, vinná, citrónová, octová), cukr, 
silice, třísloviny, pryskyřice, hořčiny a vitaminy z řady A 
a B. Zpracované plody (např. odvar, víno, marmeláda) 
jsou vhodné jako doplněk pro diabetiky, při neuralgii 
nebo jako zdroj vitaminů v zimním období.   
     Odvar (čaj) z květu se stopkami připravíme z 1 lžíce 
sušených květů se stopkami, povaříme 3 minuty v ½ l 
vody a necháme odstát, dokud květ neklesne ke dnu 
nádoby. Teplý čaj pijeme několikrát denně při 
začínající chřipce, rýmě a kašli. Slazený čaj je mírně 
projímavý. Studený neslazený čaj pijeme při 
žaludečních nevolnostech, plynatosti nebo při 
menstruačních obtížích. Vlažný neslazený čaj pijeme 
při zácpě, chorobách močových cest, při ledvinových 
kamenech nebo při vysokém krevním tlaku. Vlažný 
odvar je možné použít jako kloktadlo při bolestech v 
krku nebo jako výplach dutiny ústní při zánětu dásní.     
Na bezinková povidla použijeme vyzrálé plody, které 

rozvaříme s vodou na kaši, necháme vychladnout a 
prolisujeme. Přidáme cukr (1/2 kg na 1kg šťávy), 
trochu želírovacího cukru a za stálého míchání vaříme, 
dokud směs nezhoustne. Užíváme 3 lžíce denně po 
dobu 1 až 2 týdnů při zánětu trojklaného nervu, 
bolestech hlavy, při zácpě a při revmatismu.  
    Pokud chceme bezinková povidla použít jako 
pochutinu, vaříme je s pokrájeným citrónem, skořicí a 
s několika kusy hřebíčku. Nepřevařená šťáva z plodů 
bezu a víno ve větším množství může způsobit 
nevolnost. V příštím dílu si připomeneme květ lípy.  

                                                                       Hana Mátlová  

 

Seriál pro chovatele 

 
Vážení chovatelé, 

   posledním příspěvkem našeho 
chovatelského miniseriálu jsme dokončili 
komplex šesti nemocí, proti kterým je 
nejlépe chránit Vaše pejsky vakcinací. Je to 
také šest nemocí, které jsou pro Vaše 

zvířátka nejzávažnější a možno říci i 
nejnebezpečnější z hlediska ohrožení jejich života. 
Proto očkovací látky, kombinované vakcíny, obsahují  
nejčastěji antigeny právě těchto šesti nemocí. Pro 
osvěžení Vaší paměti si dovolím je vyjmenovat. Jsou 
to psinka, parvoviróza, infekční zánět jater, 
parainfluenza, leptospiróza a vzteklina.  
   V dalších dílech se budeme postupně věnovat 
nemocem, které nejsou až tak nebezpečné, ale určitě 
je třeba s nimi počítat a zaslouží si naši pozornost i 
v souvislosti ochrany zdraví člověka. 
   Jako první je to klíšťová encefalitida (Tick born 
encephalitis, TBE). 
   Zatím zřídka popisované onemocnění psů 
rozšířené ve střední a východní Evropě. Projevuje se 
buď jako akutně až perakutně probíhající 
encefalitida, kterou nelze klinicky odlišit od psinky 
nebo vztekliny, končící rychlým úhynem. Druhá 
forma má mírnější průběh, který bývá stejně jako u 
člověka charakterizován příznaky obrny a poměrně 
dobrou prognózou. 
   Etiologie – onemocnění způsobují RNA viry 
z čeledi Flaviviridae. Jsou to viry přenášené převážně 
hmyzem nebo roztoči, z nichž nejčastější je klíště 
(Ixodes ricinus). 
   Patogeneze – infekce začíná a rozvíjí se 
v centrálním nervovém systému formou těžké 
rozsáhlé meningoencefalitidy s predilekčním 
postižením šedé hmoty. Postupně se šíří a zasahuje i 
míchu. 
     Symptomatologie – klinicky zjišťujeme zvýšenou 
tělesnou teplotu, pacienti bývají apatičtí, 
předráždění, až lekaví. Chůze bývá změněna od 
lehké ataxie, až po tetraparézu, případně tetraplegii. 
Poruchy funkce hlavových nervů se mohou projevit 
abnormální pozicí či abnormálními pohyby očí. 
   Diagnostika – je velmi obtížná vzhledem 
k perakutním průběhu nemoci (úhyn do 7 dnů). 
Vychází se proto především z typického 
histopatologického obrazu meningoencefalitidy 
s nekrózou neuronů. V případech mírnějšího 
průběhu lze uplatnit sérologická vyšetření k průkazu 
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titru protilátek. Diferenciálně diagnosticky je nutno vzít 
v úvahu především psinku a vzteklinu. 
   Terapie – není známa, je možné se pokusit              
o podpůrnou terapii v akutní fázi onemocnění. 
   Prevence – inaktivovanou vakcínu určenou pro 
ochranu přežvýkavců nelze u psů použít pro vysoké 
procento komplikací v místě aplikace, které mnohdy 
vyžadují chirurgický zákrok. 
   Prognóza – u perakutní formy je nepříznivá, 
v případě mírnějších příznaků odezní onemocnění 
spontánně. 
    
   Poznámka – v praxi se často setkáváme s tzv. 
klíšťovou obrnou (tick paralysis) u zvířat po masivní 
infestaci klíšťaty. Onemocnění je vyvoláno 
proteolytickými enzymy, které klíšťata uvolňují do rány. 
Tyto enzymy způsobují obrnu dolního motoricko-
neuronového systému zvířat. Klinicky se toto 
onemocnění projevuje jako obrna. Po pečlivém 
odstranění přisátých klíšťat dochází během 24 hodin 
ke spontánnímu uzdravení. 
 
   !!POZOR!! S ohledem na výše uvedené informace je 
třeba zmínit, že naopak u člověka není klíšťová 
encefalitida tak vzácným onemocněním a ročně jsou 
zaznamenány stovky případů. Proto mějte, prosím,  
na paměti tuto skutečnost kdykoliv budete odstraňovat 
nějaké to klíště Vašemu mazlíčkovi z kožichu a nikdy  
to neprovádějte holou rukou!! 
 
      Tímto důležitým upozorněním se s Vámi, Vážení 
chovatelé, loučím a po prázdninách se těším 
nashledanou.                                 MVDr. Jiří Svobodný 
 
 

Atletika 

     Jak jsem se již už zmínil v předchozím čísle, hlavní 
(venkovní) sezóna je v plném proudu. Dne 14.6.2014 
jsem absolvoval Přebory Prahy mužů a žen na dráze 
jen mimo soutěž (tréninkově) v dálce s výkonem    
7,33 cm. Skoro o týden později jsem odletěl na ME 
družstev, kde jsem se umístil na 8.místě s výkonem 
7,76 cm. Dále pak 8.7.2014 2.kolo extraligy v Táboře -  
dálka 1. místo s výkonem 7,90 cm. Dne 9.7.2014 
Brněnská a Jihomoravská tour dálka 1.místo                
s výkonem 7,65 cm. Dne 12.7.2014 Mezistátní utkání 
mužů a žen do 22 let dálka 1.místo s výkonem       
7,91 cm. Dne 2.8.2014 MČR v Ostravě dálka 1.místo          
s výkonem 7,94 cm. Ostrava mě sice pasovala          
na Mistra České republiky, jen bohužel toho 
nejsmutnějšího. Předposledním skokem se ozvalo 
zranění v oblasti třísel, které mě trápilo delší dobu a to 
v takové míře, že jsem musel ukončit sezónu. Nyní se 
regeneruji a čerpám sílu na halovou sezónu 2015. 
Všem Vám moc děkuji za přízeň v hlavní sezóně. 

     A ještě bych chtěl moc poděkovat -  hlavně rodině a 
všem co mi fandí za úžasnou podporu, která mě 
posouvá vpřed.  
     
     Na republikovém klání mě hodně potěšil výrok toho 
nejmenšího z rodiny:  "Ďáďo Hoop!".  To prostě 
nemělo chybu.                                          Radek Juška     

Společenská kronika 

 
V měsíci červenci oslavili významné životní 

jubileum 
pan Zdeněk Svoboda – 50. narozeniny 

pan Milan Poláček – 60. narozeniny 

paní Vladimíra Svobodná – 60. narozeniny 

paní Bohumila Šafaříková – 60. narozeniny 

paní Jolana Malinková – 70. narozeniny  

paní Božena Prátová – 80. narozeniny 
 

 

 

 

 

V měsíci srpnu oslavili významné životní 

jubileum 

paní Marie Klecandrová – 50. narozeniny 

paní Věra Dostoupilová – 60. narozeniny 
pan Jiří Hycl – 60. narozeniny 

pan Miroslav Krčka – 60. narozeniny 

 

 

 

Rozloučili jsme se:  

červenec 

paní Anděla Tomková, čp. 35  

 

 

 

 

Blahopřejeme rodičům:                         

Markétě a Petrovi Göttingerovým, 

bytem Starovičky 186, 

kterým se dne 10.6.2014 

narodil syn Honzíček Göttinger. 

 

Jarmile Führerové a Jiřímu Kánskému, 

bytem Starovičky 313, 

kterým se dne 24.7.2014 

narodila dcera Natálka Kánská. 

 

Mileně Richterové a Lukáši Formanovi, 

bytem Starovičky 347, 

kterým se dne 5.8.2014 
narodil syn Lukášek Forman. 

 

Sabině a Leošovi Kujovým, 

bytem Starovičky 309, 

kterým se dne 19. 8. 2014 

narodila dcera Sabinka Kujová. 
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TJ Starovičky – rozlosování soutěže podzim 2014 

III. třída skupina B – muži 

1. kolo  10.8. 16.30 hod. Starovičky – Nosislav 

2. kolo  17.8. 16.30 hod. Ivaň – Starovičky 

3. kolo  24.8. 16.30 hod. Starovičky – D. Dunajovice 

4. kolo  31.8. 16.30 hod. Strachotín – Starovičky 

5. kolo  7.9. 16.30 hod. Starovičky – Velké Němčice 

6. kolo  14.9.  16.00 hod. Boleradice – Starovičky 

7. kolo  21.9. 16.00 hod. Starovičky – Brumovice 

8. kolo  27.9. 10.00 hod. Šitbořice – Starovičky   SOBOTA 

9. kolo  5.10.  10.15 hod. Starovičky – Klobouky   HODY 

10. kolo            12.10. 15.00 hod. Vranovice – Starovičky 

11. kolo            19.10. 15.00 hod. Starovičky – V. Hostěrádky 

12. kolo            26.10.  14.30 hod. Starovičky – Pouzdřany 

13. kolo             2.11. 14.00 hod. Popice – Starovičky 

14. kolo            9.11. 14.00 hod. Nosislav – Starovičky 

 
OP – dorost 

1. kolo  9.8. 16.30 hod. Starovičky – Bořetice   SOBOTA 

2. kolo  17.8. 14.45 hod. Kobylí/Brum/Vrbice – Starovičky 

3. kolo  24.8. 13.30 hod. Starovičky – Rakvice 

4. kolo  31.8. 14.15 hod. Lanžhot – Starovičky 

5. kolo  6.9. 16.30 hod. Starovičky – Moravská N.Ves  SOBOTA 

6. kolo  14.9. 13.45 hod. Hustopeče – Starovičky 

7. kolo  21.9. 13.00 hod. Starovičky – Lednice 

8. kolo  28.9. 16.00 hod. M. Žižkov – Starovičky 

9. kolo  5.10. 13.30 hod. Starovičky – Klobouky/Krumvíř  HODY 

10. kolo            12.10. 12.45 hod. Charvatská N. V. – Starovičky 

11. kolo            18.10. 15.00 hod. Starovičky – Velké Bílovice  SOBOTA 

12. kolo            25.10. 14.30 hod. Starovičky – Pouzdřany   SOBOTA 

13. kolo  2.11.    volno 

14. kolo              9.11. 11.45 hod. Bořetice – Starovičky 

 

OP skupina C - starší přípravka 

1. kolo  6.9. 10.00 hod. Hlohovec – Starovičky   SOBOTA 

2. kolo  14.9. 12.15 hod. Valtice – Starovičky 

3. kolo  21.9. 10.00 hod. Starovičky – Šakvice 

4. kolo  28.9. 10.00 hod. Perná – Starovičky 

5. kolo  4.10. 13.00 hod. Starovičky – Velké Bílovice  SOBOTA – HODY 

6. kolo  12.10. 13.00 hod. Týnec – Starovičky 

7. kolo  19.10. 13.00 hod. Starovičky – Vrbice 
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Inzerce 
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Konference „Spojeni osudem“                                

          Obec Starovičky a Obec Dubovce si Vás dovolují pozvat v pátek 26.9.2014  na konferenci věnované podobným osudům 

jejich nejznámějších rodáků,  u kterých byl zahájen proces blahořečení – pátera Václava Drboly a Janka Havlíka. Zároveň se 

jedná o poslední společnou akci v rámci projektu přeshraniční spolupráce „Cez minulost spojme ĺudí do budúcnosti“ a oficiální 

ukončení projektu. 

Program: 

15
30

 hod – mše svatá v kostele sv. Kateřiny 

17
00

 hod – zahájení konference 

17
15

 hod – referát Brněnského biskupství o páteru Václavu Drbolovi                                                          

18
00 

hod – referát zástupců obce Dubovce o Janku Havlíkovi 

19
00

 hod – večeře 

20
00

 hod – představení knihy o společných osudech obou rodáků 

21
00

 hod – oficiální ukončení projektu 

V programu vystoupí mezi jeho jednotlivými částmi křesťanská folková skupina Srdce ze Šakvic. 

 

 

Pozvánka na Dožínkovou slavnost 

     Obec Starovičky ve spolupráci se slovenskou obcí Dubovce 
zve všechny občany na Dožínky, které se budou konat 
v Dubovcích v neděli 14.9.2014. 
 
Program: 

- 10.30 hod. slavnostní průvod obcí 
- 11.00 hod. mše svatá 
- 12.00 hod. odevzdání dožínkových věnců  
- 13.15 hod. společný slavnostní oběd a posezení 
Doprava a občerstvení je pro účastníky zdarma, odjezd autobusu 
bude upřesněn.  
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foto František Skála: školení členů SDH Starovičky                               Radek Juška: MČR Ostrava v atletice 1. místo  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

foto František Skála: Krajem André 2014                                                  foto Lenka Krůzová: setkání u pomníku padlých 
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